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a r m a n m e l i . i r

 اینترنت ماهواره ای در ایران فعال شده است

تکلیفخسارتفیلترینگچهمیشود؟
 توانگر: اینترنت به حالت عادی برگردد

 آرمان ملی – یاسمین طالقانی: »صندوق 
جبران خسارت فیلترینگ تشکیل شود« این خبر 
را روزگذشته رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس 
اعلام کرد. در همین روز وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات ضمن استقبال از فعال شدن اینترنت 
ماهواره ای در کشور گفت: استقبال از اینترنت 
به رعایت قواعد سرزمینی  ماهواره ای مشروط 

جمهوری اسلامی ایران است.
 فیلتر تمام شود

 مجتبی توانگر با تاکید بر لزوم بازگرداندن اینترنت 
به شرایط عادی و فراهم کردن دسترسی مردم به 
اینترنت آزاد خواستار رفع فیلتر شبکه های اجتماعی 
شد. او در نامه به رئیس جمهور آورد: »نزدیک به 
چهارماه است که اینترنت کشور دارای اختلالات 
گسترده بوده و از حالت عادی خارج شده است؛ ده ها 
میلیون شهروند از دسترسی به بسیاری از خدمات 
و ارتباطات مورد نیازشان محروم شده و ده ها هزار 
کسب  وکار کوچک و بزرگ آسیب های جبران ناپذیری 
را متحمل شده اند. در این مدت اختلالات اینترنتی 
همچون ابری کبود و بی ثمر برسر کارآفرینان و 
متخصصان فناوری اطلاعات و ارتباطات کشور 
سایه افکنده و در یک کلام بنا بر آمار و مستندات 
گوناگون کمر اقتصاد دیجیتال کشور شکسته است. 
از اولین نتایج وضع فعلی، آغاز موج تازه ای از مهاجرت 
کسب وکارها و نیروهای متخصص است؛ نیروهایی که 
بخش زیادی از آنها در کسب وکارهای بخش اقتصاد 
نوآوری فعال بودند و همین امر لزوم راهکاریابی فوری 
برای کنترل این پدیده مخرب را بسیار محسوس کرده 
است.« در بخش دیگری این نامه آمده است: »باید 
توجه داشت که شبکه های اجتماعی، تنها رسانه هایی 
نیستند که مردم، معترضان و اغتشاشگران به آن 
دسترسی دارند؛ در شرایطی که به هر دلیلی دسترسی 
آنها به شبکه های اجتماعی دشوار شود، راه برای 
جولان تلویزیون های ماهواره ای وابسته به سعودی و 
انگلیس خبیث هموار شده و این رسانه های تروریستی 
می توانند با انتشار اخبار و فراخوان ها، بر شکل گیری 
ذهنیت عمومی تاثیر گذاشته و نبض آشوب ها را 
به دست بگیرند. لذا فیلترینگ شبکه های اجتماعی 
نه تنها اثر چندانی بر جلوگیری از آشوب و بازگشت 
آرامش به جامعه ندارد بلکه تداوم مسدودماندن آنها، 
راه را برای دخالت گروه های تروریستی ذکر شده باز 
می کند. کما اینکه در ۴۰ روز ابتدایی این اعتراضات 
نیز به خوبی ناکارآمدی فیلترینگ مشخص شد. در 
چهلم خانم مهسا امینی، به رغم فیلترینگ شبکه های 
اجتماعی بازهم خرده اغتشاشات پراکنده و متعددی 
در کشور شکل گرفت. کمااینکه در سال های نه چندان 
دور که فضای مجازی هنوز به شکل امروز، همه گیر 
نشده بود در شرایط آشوب و التهاب کشور، پیامک 
یا تماس تلفنی محدود می شد اما امروز در شرایط 
مشابه، پیامک و تماس و حتی پیام رسان هایی که بر 
بستر اینترنت ملی فعالیت می کنند، در دسترس قرار 
دارد. این امر مؤید آن است که محدودیت پیامک و 
تماس نیز در همان سال ها اثر چندانی نداشته و صرفا 
چون ساده ترین راهی بوده که به ذهن مسئولان امر 
رسیده اقدام به آن شده است وگرنه قاعدتا همین امروز 
در شرایط مشابه هم باید قطع می شد.« او سپس با 
استناد به قانون آورده است: »براساس اصل هفتادونهم 
قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، محدودیت  بر 
اینترنت می تواند حداکثر 3۰ روز ادامه یابد و ادامه این 
محدودیت ها بدون طی سازوکارهای مردم سالارانه  
تعبیه شده در قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران 
از جمله صلاحیت انحصاری مجلس شورای اسلامی 
در تصویب اعمال محدودیت های ضروری، آن هم 
به صورت موقت )اصل ۷۹ قانون اساسی( و همچنین 
بدون اقناع صحیح و جلب همراهی و همدلی مردم و 
بدون کسب تکلیف از مجلس شورای اسلامی عمل و 

اقدامی غیرقانونی است.«
   بررسی اجمالی آسیب های فیلترینگ

  محدودیت اعمال شده در دسترسی به شبکه های 
اجتماعی، مجموعه ای از آثار نامطلوب مانند تعدیل 
نیرو، افزایش نااطمینانی از آینده، کاهش حقوق 
و دستمزد و توقف برنامه های توسعه ای را در پی 
داشته است. 18 دیماه »منیبان« نوشت: ۴۶ درصد 
)نزدیک به نیمی( از سازمان ها به دلیل محدودیت های 
اینترنتی اخیر، بیشتر از نیمی از برنامه های جذب و 
استخدام خود را متوقف کرده و یا به تعویق انداخته اند 
و حدود 8۰ درصد سازمان ها، برنامه های جذب و 
استخدام خود را کاهش داده اند. ۴۵ درصد از بنگاه ها 
یا کسب وکارهایی که به اینترنت وابسته اند، تصمیم به 
کاهش پرداختی شان به کارکنان گرفته اند و یا مجبور 
به پرداخت با تاخیر دستمزدها شده اند. یافته های 
آماری جاب ویژن نشان می دهد در حالی که هنوز 
مدت طولانی از فیلتر شبکه های اجتماعی نگذشته، 
از هر ۵ نفر 1 نفر کار خود را از دست داده است. 1۶ 
درصد شاغلان هم انتظار دارند به زودی از کار اخراج 
شوند. محدودیت های اینترنتی بیشترین آسیب را به 
طراحان گرافیک و موشن گرافی زده است. متخصصان 
دیجیتال مارکتینگ و سئو، بازرگانی و تجارت، مدیر 
محصول و تولید محتوا هم در رده های بعدی قرار دارند. 
آمارها نشان می دهد در محدودیت های اینترنتی اخیر، 
مشخصا فیلترینگ اینستاگرام تاثیر عمیقی بر زندگی 
افرادی داشته که از این شبکه اجتماعی محبوب ارتزاق 
می کرده اند. به طوری که بیش از نیمی از اخراج ها 
به شکل مستقیم نتیجه محدودیت دسترسی به 
اینستاگرام بوده است. ضمن این که نزدیک به 8۰ 
درصد از کسانی که کار خود را از دست داده اند، باور 
داشته اند که محدودشدن دسترسی همگانی به 

اینستاگرام، دلیل اصلی اخراج شان بوده است. 

گــــزارش

جوابیــــه
نبودسندمدیریتمالیوبرنامه
مشخصدردولتقبلباعث

بحرانمالیشد
دیماه   1۵ تاریخ  به  پنجشنبه  روز   
عنوان  تحـــــت  گزارشــــی   1۴۰1 
»گل یا پوچ خزانه دولت« در روزنامه »آرمان 
ملی« به چاپ رسید که هدف از این گزارش 
مباحث  در خصوص  ابهامات  برخی  رفع 
پیرامون خزانه دولت بود و بر پایه سخنان 
مقامات دولت که بارها از خالی بودن خزانه 
در زمان تحویل گرفتن دولت گفته اند. با این 
حال در این گزارش بر مبنای صحبت های 
محمدباقر نوبخت، معاون رئیس جمهور سابق 
و رئیس وقت سازمان برنامه و بودجه به این 
بحث پرداخته شده که خزانه دولت خالی 
نبوده است. جایی که وی می گوید:  »اگر خزانه 
خالی بود، دولت سیزدهم چطور توانست در 
ماه های اول بدون خلق پایه پولی و ایجاد بدهی 
حقوق کارمندان را پرداخت کند؟« لذا این 
روزنامه اساسا هیچگونه رویکردی در راستای 
تخریب یا سیاه نمایی اظهارات گفته شده از 
سوی مقامات دولتی در خصوص خزانه دولت 
نداشته و صرفا به بررسی  و تحلیل ماجرای 
اخیر پرداخته است.  در همین راستا وزارت 
امور اقتصادی و دارایی جوابیه ای را در پاسخ 
به این گزارش صادر کرده که در ادامه می آید: 
نبود سند مدیریت مالی و برنامه مشخص برای 
اصلاح ساختار بودجه در دولت قبل باعث 
بحران مالی شده و سال 1۴۰۰ را تبدیل به 
یکی از دشوارترین سال های مالی در چند 
دهه اخیر کرده بود. مرکز روابط عمومی و 
اطلاع رسانی وزارت امور اقتصادی ودارایی در 
پاسخ به گزارش مورخ 1۵ دیماه 1۴۰1روزنامه 
»آرمان ملی« با عنوان  »گل یا پوچ خزانه 
دولت« توضیح داد: فقدان سند مدیریت مالی 
دولت و برنامه مشخص برای اصلاح ساختار 
بودجه در دولت قبل باعث بحران مالی شده 
بود. عملکرد دولت قبل در استفاده از وجوه 
عمومی نظیر مازاد صادرات فرآورده های 
نفتی و اهرمی نکردن منابع عمومی در اجرای 
طرح های عمرانی مطابق ماده 32 قانون برنامه 
و بودجه و عدم نظارت کافی بر منابع عمومی 
شرکت های دولتی باعث عدم شفافیت و عدم 
واقعی کردن منابع و مصارف شده بود. به همین 
دلیل در ابتدای دولت سیزدهم نه تنها خزانه 
خالی بود بلکه بالاترین میزان استقراض، 
انتشار اوراق بدهی و استفاده از تنخواه بانک 
مرکزی به مبلغ ۵۴ هزار میلیارد تومان ثبت 
شده بود. همه اوراق بدهی که باید تا آخر سال 
منتشر می شد، در همان نیمه نخست سال 
استفاده شده بود. این وضعیت اما یکباره رخ 
نداده و همچنان که اشاره شد بی توجهی دولت 
به اصلاح ساختار بودجه و بالابردن هزینه های 
جاری، پیش بینی کسری بودجه و مشکلات 
متعاقب آن را ایجاد کرده بود.در همان سال 
۹۹ وقتی دولت وقت لایحه بودجه 1۴۰۰ را به 
مجلس ارسال کرد، اقتصاددانان آن را حرکتی 
در راستای ونزوئلایی شدن اقتصاد ایران 
ارزیابی کرده و  کسری قابل توجه را پیش بینی 
می کردند. اتکا به درآمدهای نفتی و درآمدهای 
موهوم، عدم توجه به درآمدهای پایدار، فقدان 
مالیات پایگی، افزایش هزینه های دولت و عدم 
شفافیت درآمدها از ویژگی های آخرین بودجه 
دولت قبل بود و  در حالی که در سال 13۹8 
هزینه های دولت نسبت به سال قبل از آن 
1۹.8۷ درصد رشد داشته، سال بعد این عدد 
به 23.۷۶ درصد و در بودجه 1۴۰۰ میزان 
رشد هزینه ها به یکباره به بیش از 11۰ درصد 
رسید. کسری بودجه بزرگی که از ابتدا در دل 
قانون بودجه وجود داشت، فشار سنگینی 
را برای تأمین هزینه های جاری و عمرانی 
دولت ایجاد می کرد و سال 1۴۰۰ را یکی از 
دشوارترین سال های مالی چند دهه اخیر کرده 
بود. اما در گزارش به نقل از محمدباقر نوبخت، 
مقصر کسری بودجه دولت در سال 1۴۰۰ 
تغییرات لایحه در مجلس به دلیل افزایش 
سقف بودجه عنوان شده بود این در حالی است 
که آنچه درباره افزایش سقف بودجه رخ داد در 
واقع شفاف شدن منابعی بود که دولت در دل 

تبصره ها دیده و در جداول لحاظ نکرده بود.

  آرمان ملی- حمید شجاعی:زمانی که 
دولت دوازدهم حسن روحانی روی کار بود و 
به واسطه تاثیر تحریم ها و برخی عملکردهای 
ناموفق مسئولان وضعیت اقتصادی، معیشت 
مردم تحت الشعاع قرار گرفته بود و جامعه شرایط 
نه چندان مطلوبی را تجربه می کرد جریان مخالف 
و منتقد سیاست های دولت، ایرادات بسیاری به 
عملکرد دولتمردان وارد می کردند و بروز تمامی 
مشکلات را به جهت حضور دولتمردانی ناکارآمد 
در دولت دوازهم می دانستند. بارها این وعده داده 
می شد که اگر دولت تغییر کند و دولت دیگری با 
مدیران مجرب، توانمند و کارآمد روی کار بیاید 
همه مشکلات حل و فصل شده و نارضایتی از 
جامعه رخت بر خواهد بست. همین گفته ها و 
در ادامه وعده های رنگارنگ برخی کاندیداهای 
ریاست جمهوری بود که توقعات جامعه را بالا 
برد سیدابراهیم رئیسی که وعده حل مشکلات 
اقتصادی و برنامه ۷ هزار صفحه ای اقتصادی 
برای رفع مشکلات داده بود پیروز انتخابات شد. 
انتظار این بود که رئیس جمهور دولتی متخصص 
و کارآمد متشکل از کارشناسان اقتصادی مجرب 
تشکیل دهد اما هرچه رو به جلو تر رفتیم دیدیم 
که به واسطه برخی عملکردها نه تنها مشکلات 
اقتصادی حل نشد بلکه شرایط نسبت به گذشته  
سخت   تر شد. با این حال و با وجود اصرار بسیار 
کارشناسان و اقتصاددانان مبنی بر لزوم تغییر 
در تیم اقتصادی دولت هیچ تغییری نه در افراد 
و نه در برنامه ها شکل نگرفت و اگر نبود افزایش 
مافوق تصور قیمت دلار که با واکنش بسیاری 
از شخصیت ها و مقامات مواجه شد حتی صالح 
آبادی، رئیس سابق بانک مرکزی نیز بر کنار 
نمی شد. روایت مشکلات امروز جامعه نیز که 
بارها گفته شده از قیمت سکه بالای 2۰ میلیون 
و دلار قریب به ۴۰ هزار تومان گرفته تا پراید 
3۰۰ میلیونی و افزایش قیمت مایتحاج عمومی 
مردم نیز نشانگر این مساله است که نه تنها 
تاکنون وعده های اقتصادی دولت محقق نشده 
بلکه گویا دولت برنامه ای برای کنترل قیمت ها 
ندارد. چه اینکه به قرائت بسیاری از کارشناسان با 
توجه به عملکردها برخی از کارگزاران اقتصادی 
در دولت نیز از توانایی لازم در حوزه مدنظر 
برخوردار نیستند. مزید بر آن تحریم ها و به 

نتیجه نرسیدن احیای برجام نیز تاثیر خود را در 
شرایط بغرنج اقتصادی فعلی گذاشته اند. حال 
پرسش اینجاست ۵ کاندیدایی در انتخابات 
ریاست جمهوری همه برنامه اقتصادی ارائه 
می دادند و یکی از برنامه ۷هزار صفحه ای 
می گفت و دیگری از یارانه ۴۵۰ تومانی و از قضا 
با توجه به حضور همه آنها در دولت سیزدهم چرا 
برنامه مشخصی برای حل مشکلات اقتصادی 
کشور ارائه نمی شود تا حداقل مردم بدانند که 
برنامه دولت در حوزه حل مشکلات و کنترل 
قیمت ها و ثبات اقتصادی چگونه است. به هر حال 
امید می رود که دولت محترم بتواند با بهره گیری 
از اقتصاددانان مجرب و برنامه های مدون و دقیق 
مشکلات جامعه را چاره کرده و به واقع حل کند. 
   مشکل دولت، برخی مدیران ناکارآمد 

است
 یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در 
مورد راهکارهای حل مشکلات اقتصادی موجود 
اظهارداشت: مشکل ساختاری اقتصاد در کشور 
ما این است که اقدام به خلق ثروت نمی کنیم، 

بلکه ثروت موجود را تقسیم می کنیم، به همین 
دلیل کم می آوریم. ما با توجه به رشد جمعیت 
و انتظارات در ایران، با مقایسه آنان، با وضعیت 
امکانات زندگی و معیشت مردم در اروپا مواجه 
هستیم؛ زیرا مردمی که به اروپا سفر می کنند، 
انتظارات معیشتی ناشی از مقایسه را نه تنها 
خودشان، بلکه به دیگران نیز منتقل می کنند. 
حجت الاسلام غلامرضا مصباحی مقدم گفت: 
هرچند سفرها با توجه به قیمت ارز کاهش 
یافته، ولی انتظارات مردم با مقایسه اوضاع 
اقتصادی از طریق فضای مجازی صورت 
می گیرد. وی افزود: از سویی ما با خلق ثروت 
مواجه نیستیم و از سوی دیگری با رشدانتظارات 
مواجه هستیم که این دو یک ناترازی را به وجود 
می آورد، در واقع هزینه های خانوار بیش از 
حقوق و هزینه های دولت بیش از دریافتی ها 
و درآمد دولت می شود، از این رو این هزینه ها 
چه برای خانوار و چه برای دولت استقراض را 
نیز افزایش می دهد. سخنگوی جامعه روحانیت 
مبارز، در مورد گفته های رئیسی درباره ترمیم 

کابینه و سخنان نمایندگان مجلس در مورد 
استیضاح ها با اشاره به اینکه نگاه استراتژیکی در 
دولت نمی بینند، اظهارکرد: آقای رئیسی قبل 
از انتخابات برنامه اقتصادی مدونی نداشتند و 
از برنامه هفت هزار صفحه ای ایشان هم بنده 
چیزی ندیدم؛ حتی از ایشان حضوری هم 
مطالبه کرده ام اما ایشان چیزی به من ارائه 
نکرد، ضمن اینکه شخصا پیشنهادهایی را 
به رئیس جمهور داده ام. مصباحی مقدم در 
این خصوص که مشکل دولت الان فقدان 
استراتژی یا فقدان افراد توانمند است، تصریح 
کرد: این موضوع تلفیقی از این دو است، هم 
نداشتن استراتژی و هم عدم کفایت بعضی از 
مسئولان. وی ادامه داد: به نوعی متعارض عمل 
کردن در اقدامات نیز مسبب وضع موجود است؛ 
یعنی دولت وقتی بودجه را به مجلس می دهد 
اعلام می کند که این بودجه فاقد کسری است 
و از طرفی زیر بار تعهداتی می رود که مجلس 
بعد از همین بودجه برایش بار می کند و تسلیم 
می شود و به همه آنها عمل می کند. در مجموع 
اینکه اگر دولت نگاه بلندمدت نداشته باشد 

دچار روزمرگی می شود . 
 باید تحول اساســــی ساختارهای 

اقتصادی کشور به وجود آید
  یک کارشناس مسائل اقتصادی در خصوص 
عملکرد دولت اظهارداشت: متأسفانه وعده های 
دولت سیزدهم محقق نشده است. یعنی در 
بحث تورم، بیکاری، رشد درآمد سرانه، رشد 
اقتصادی، حقوق ها، حوزه خودرو، مسکن، سکه، 
ارز و همچنین کوچک تر شدن سفره مردم و 
بالاتر رفتن تعداد فقرا همه به گونه ای است که 
عملکرد چندان مثبتی از دولت سیزدهم نشان 
نمی دهد. علی قنبری به »آرمان ملی« گفت: 
یک تحول اساسی در دولت و به خصوص تیم 
اقتصادی به وجود بیاید و تغییرات بنیادی در 
ساختارهای اقتصادی کشور در رابطه با ارتباط 
با دنیا، برجام، FATF و تشنج زدایی با همسایگان 
و سایر کشورها به وجود  آید تا مقداری ثبات 
اقتصادی در کشور ایجاد شود. وی افزود: در 
وهله اول باید آرامش ایجاد کنیم که مردم به 
آینده و عملکرد دولت در راستای حل مشکلات 

امیدوار تر شوند. 

فصل تعدیل رویکرد حدادعادل و اصولگرایان به حجاب 

 سلام و درود به حجاب ضعیف ها!   
             انصار حزب ا... هم تغییر کرد؟

  آرمان ملی – مطهره شفیعی: »حجاب« شاه بیت اظهارات 
برخی مسئولان در ماه های اخیر شده است؛ حجابی که بحث 
آن پس از درگذشت مهسا امینی پررنگ شد و افزایش حواشی 
و مباحث مربوط به آن اتفاق بود که سبب شد تا خبرهایی از 
تصمیمات درباره حجاب منتشر شود که البته برخی از آنها شایعه 
بود. اما آیا نگاه مسئولان به مقوله حجاب طی ماه های اخیر نسبت 
به گذشته تفاوت پیدا کرده و اگر پاسخ مثبت است، دلیل چیست؟

  اظهارات جدید حدادعادل درباره حجاب
 »من به زنانی که با حفظ حجاب خودشان ولو به قول رهبری 
حجاب ضعیف؛ وفاداری خود را به عفت، شرم، حیا و قانون اسلامی 
حجاب و انقلاب اسلامی نشان دادند، سلام و درود می فرستم.« 
این جملاتی بود که غلامعلی حدادعادل در حاشیه حضور در یکی 
از برنامه های »زنده« شبکه خبر بیان کرد.  او در خرداد 8۹ گفته 
بود: »حجاب زن مسلمان در شرایط امروز نه گفتن به طرز فکر و 
فرهنگ غربی است که این برای غربی ها غیرقابل تحمل است.« 
حتی دیروز هم گفته بود: »نکته ای خطاب به زن های جامعه 
خودمان و بانوان، اگر این جمهوری اسلامی فقط می خواست 
بی دردسر حکومت کند اصلا ممکن بود از اول انقلاب بگوید ما 
وارد بحث حجاب نشویم ما چکار کنیم، چرا جمهوری اسلامی 
خودش را وارد چنین میدانی کرده که با نیمی از جامعه سر و کار 
دارد، خارجی یک جور فشار می آورد داخلی یک جور سلیقه دارد، 
چه دردسری است که جمهوری اسلامی خودش را گرفتار این کار 
کرده، این بیش از آنچه برای حکومت سود داشته باشد به سود خود 
خانواده هاست یعنی اگر جمهوری اسلامی می خواهد مانع رواج 
برهنگی در جامعه شود برای این است که اگر جمهوری اسلامی 

این کار را نکند دود بی بندوباری جنسی در درجه اول به چشم خود 
خانم ها می رود، خانواده ها متلاشی می شوند.« 

  احسنت به زنان شل حجاب 
 محسن کوهکن، فعال سیاسی اصولگرا که زمانی عضو 
جبهه پیروان خط و امام رهبری بود هم اظهارکرد: »خانم های 
»شل حجاب« وقتی خارج از کشور کاملا حجاب ندارند، زمانی که 
به زیارت می روند، حجاب شان کامل است. اینها پالس های مثبتی 
است و نشان می دهد اعتقاداتی دارند. اگر قبلا از کنار این زنان که 
موهای شان پیدا است، رد می شدیم و به ذهنمان خطور می کرد 
که او را ارشاد کنیم، اما اکنون وقتی از کنارشان رد می شویم به 
آنها احسنت می گوییم که با وجود اینکه برخی کشف حجاب 

کرده اند.«
  انصار حزب ا... از دیروز تا امروز 

 برخی اصولگرایان بیش از سایرین بر لزوم رعایت حجابی تاکید 
می کردند. به طور کلی جریان اصولگرا همواره بر برخورد جدی با 
طیفی داشت که این روزها به شل حجاب معروف شده است اما 
به تدریج مواضع آنها هم شل شد. تغییر موضوعی نیست که مورد 
نقد قرار گیرد و بلکه در برخی موارد سبب ارتقای فرد می شود اما 
تغییراتی هم هست که سوال برانگیز است که تغییر نگرش درباره 
حجاب از آن جمله است. بسیاری با دیدگاه های مشی مسعود 
ده نمکی در دهه ۷۰ آشنا هستند؛ او دانشجویی با شعارهای ارزشی 
بود اما به تدریج به سراغ فیلمسازی رفت و نکته قابل تامل آنجا 
بود از بازیگران خانمی برای ایفای نقش در فیلم هایش استفاده 
می کرد که روزی از جدی ترین منتقدان آنها بود. البته او به این 
تغییر اعتراف کرده است چنانکه در سال ۹۷با انتشار یک عکس از 

خودش و دخترش در کافی شاپ به نکته جالبی اشاره کرد. ده نمکی 
در اینستاگرامش نوشت: »تغییر و غلبه نسل جدید یعنی اینکه 
بچه ات این آخر عمریه پات رو به کافی شاپ باز کنه...« واکنش ها به 
تغییرات ده نمکی زیاد بود چنانکه چندی پیش روزنامه جمهوری 
اسلامی با اشاره به اظهارات مسعود ده نمکی که گفته بود »در 
نشریات خود، پندارهایش را به اسم »شهدا« قلمی می کرده است 
و برای فلان شهید احضاریه آمده بود!« نوشت: »بی جا کردید 
حرف خود را به اسم شهید نوشتید... برای حرف های ناحسابِ 
شما احضاریه آمده در این دنیا نه برای شهید. منتظر احضاریه 
شهید در قیامت هم باشید.« نکته قابل تامل آنجاست که ا...کرم و 
ده نمکی از فعالان مقابله با بدحجابی و سینما و... در دهه ۷۰ بودند 
اما ا...کرم دیدگاهش را تغییر نداده و می گوید: »جامعه با پذیرش 
قانون مقابله با »بدحجابی« و »بی حجابی« ولو به شکل قهری و 
خشونت آمیز موافق است« او در مرداد ۹8 هشدار داد: »اگر برخورد 
نشود، حزب ا... مانند گذشته اقدام می کند« اما ظاهرا او شرایط 
رابرای برخورد مناسب ندید و در قبال آنچه بی حجابی می داند 

سکوت کرده است. 
  تاثیر    مقام معظم رهبری  و سردار سلیمانی

به نظر می رسد که تغییر رویکرد برخی اصولگرایان به حجاب 
پس از اظهارات سردار قاسم سلیمانی مشخص تر شد. ایشان گفته 
بود: »همان دختر کم حجاب دختر من است. دختر ما و شماست؛ 
نه دختر خاص من و شما، اما جامعه ماست.« مقام معظم رهبری 
هم اخیرا فرمودند: »ضعف حجاب، کار درستی نیست اما موجب 
نمی شود آن فرد را از دایره دین و انقلاب خارج بدانیم همه ما هم 

نقص هایی داریم که باید تا حد امکان آنها را برطرف کنیم.

 
»آرمان ملی« وعده های دولت سیزدهم و عملکردهای منطبق را بررسی می کند: 

 انتظارات روزافزون؛ وعده های تحقق نیافته 
   حجت الاسلام مصباحی مقدم: برنامه 7 هزار صفحه ای را از آقای رئیسی خواستم، ارائه نداد

   علی قنبری در گفت وگو با »آرمان ملی«: باید تحول اساسی در تیم اقتصادی دولت و ساختارهای اقتصادی کشور به وجود آید

  ویــــژه
پیشبینیجنگداخلیدر

اسرائیل
 بنی گانتس با پیش بینی وقوع جنگ 
داخلی در رژیم صهیونیستی سیاست های 
نتانیاهو را مسئول وقوع آن معرفی کرد.به 
گزارش  تسنیم ،کان شبکه رادیو و تلویزیونی 
سراسری رژیم صهیونیستی، به نقل از وزیر 
جنگ سابق این رژیم فاش کرد، اسرائیل در 
آستانه جنگی داخلی قرار دارد که مسئولیت 
وقوع آن بر دوش بنیامین نتانیاهو نخست 
وزیر فعلی است.گانتس این اظهارات را در 
جلسه فراکسیون پارلمانی تحت رهبری اش 
در کنست ایراد کرده و با اشاره به اصلاحاتی 
که کابینه نتانیاهو در قوه قضائیه در دست 
انجام دارد، این اقدامات را زمینه ساز وقوع 
جنگ داخلی بین صهیونیست ها اعلام کرد.

گانتس با اشاره تلویحی به پرونده های مفتوح 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی در دادگاه های 
صهیونیستی، خطاب به بنیامین نتانیاهو گفت: 
اگر تصور می کنی ظلمی قانونی و حقوقی بر تو 
وارد شده است، نمی توانی با یک ظلم دیگر به 

جامعه و اسرائیل آن را تصحیح کنی.

          سه شنبه 
1401 .10 .20
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اجازهبیحجابی
دادهنمیشود

    

دلیلاجرای
اعدامها
چیست

  حسین انواری، عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی 
درباره نگاه دوگانه ای که در جامعه نسبت به اعدام ها وجود 
دارد، می گوید: دستگاه قضائی وظیفه قانونی دارد و هیچ کس 
نمی تواند، نهادی را به دلیل عمل به قانون، متهم کند؛ یعنی 
اگر قوه قضائیه در اعدام خطاکاران کوتاهی کرد مردم باید 
معترض شده و خواستار اجرای قانون باشند. اینکه اعدامی های 
اخیر در زمان کوتاهی اعدام می شوند، به این دلیل است که 
جریانی تصمیم گرفته نظام اسلامی را به چالش بیندازند و 
حتی به فکر براندازی هم هستند. به همین دلیل رسیدگی به 
پرونده های متخلفان این جریان با پرونده های دیگر فرق دارد.

  تاکید بر رعایت حجاب موضوعی است که نمی توان منکر آن 
شد. دیروز حجت الاسلام محمدتقی رهبر امام جمعه اصفهان 
اظهارداشت: در کشورهای بیگانه از زن استفاده ابزاری می شود و 
به همین دلیل زنان آنجا اصلا امنیت ندارند و اذیت می شوند. اساسا 
فرق اسلام با ادیان دیگر همین است که برای زن ارزش زیادی 
قائل می شود و به همین دلیل قانون حجاب را برای آنها در نظر 
گرفته است تا از چشم های خطاکار در امان باشند. در کشوری 
که به عرق فروش، اجازه عرق فروشی و به قمار باز اجازه قماربازی 
داده نمی شود، به زنانی که بی حجابی می خواهند هم اجازه داده 

نخواهد شد، هر طور که دلشان می خواهد، بیرون بیاید. 

   محسن پیرهادی، نایب رئیس فراکسیون انقلاب مجلس، 
درباره ریشه ناآرامی های اخیر در سطح کشور و حوادث رخ 
داده، بیان کرد: ریزش و سقوط طبقه متوسط در سال های 
اخیر یکی از علل بروز ناآرامی های اخیر بود، طبقه اقتصادی 
و خاستگاه بازداشت شدگان اخیر گواه غفلت سیاستگذاران 
از طبقه متوسط شهری در برنامه های توسعه ای، فرهنگی و 
اجتماعی است. ریشه شکل گیری این نا آرامی ها مشکلات 
اقتصادی و مشکلات مستمری بود که مردم و کشور در 
سال های اخیر و در پی تحریم های اقتصادی با آن دست به 

گریبان بودند. 

مشکلاتاقتصادی
بستراعتراضاتاخیر


